
� Rodzaj ˝eƒski rzeczowników
Rodzaj ˝eƒski rzeczowników tworzymy: 

� dodajàc koƒcówk´ -e: 
un Fran˜ais – une Fran˜aise (Francuz – Francuzka)
un étudiant – une étudiante (student – studentka) 

� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -er lub -ier, w rodzaju ˝eƒskim
pojawia si´ koƒcówka -¯re lub -i¯re: 

un ouvrier – une ouvri¯re (robotnik – robotnica)
un boulanger – une boulang¯re (piekarz – piekarz (kobieta))

� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -f, pojawia si´ koƒcówka -ve:
un veuf – une veuve (wdowiec – wdowa)

� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -eur, pojawia si´ koƒcówka -euse:
un vendeur – une vendeuse (sprzedawca – sprzedawczyni)

� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -teur, pojawia si´ koƒcówka -trice:
un traducteur – une traductrice (t∏umacz – t∏umaczka)

� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -t, -l, -n, cz´sto podwajana jest
spó∏g∏oska: 

un Coréen – une Coréenne (Koreaƒczyk – Koreanka)
� w przypadku rzeczowników zakoƒczonych na -e, nic si´ nie zmienia: 

un journaliste – une journaliste (dziennikarz – dziennikarka) 
� wyjàtkiem sà pewne rzeczowniki, które tworzà rodzaj ˝eƒski za pomocà koƒcówki

-esse: 
dieu – déesse (bóg – bogini)

Przymiotnik

� Rodzaj ˝eƒski przymiotników

Rodzaj ˝eƒski przymiotników tworzymy przez:
� dodanie koƒcówki -e (niemego) do formy m´skiej przymiotnika:

intéressant – intéressante (interesujàcy – interesujàca)
joli – jolie (∏adny – ∏adna)

� przymiotniki zakoƒczone w rodzaju m´skim na -er lub -ier tworzà rodzaj ˝eƒski 
za pomocà koƒcówki -¯re oraz -i¯re: 

étranger – étrang¯re (obcy, cudzoziemski – obca, cudzoziemska)
dernier – derni¯re (ostatni – ostatnia)

� przymiotniki zakoƒczone w rodzaju m´skim na -eux, tworzà rodzaj ˝eƒski za pomocà
koƒcówki -euse: 

paresseux – paresseuse (leniwy – leniwa )
heureux – heureuse (szcz´Êliwy – szcz´Êliwa)
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� przymiotniki zakoƒczone na -teur, tworzà rodzaj ˝eƒski przy pomocy koƒcówki -trice: 
novateur – novatrice (nowatorski – nowatorska) 

� przymiotniki zakoƒczone na -f, tworzà rodzaj ˝eƒski przy pomocy koƒcówki -ve: 
neuf – neuve (nowy – nowa)

� przymiotniki zakoƒczone na -n, -s, -t, -l, podwajajà spó∏g∏osk´: 
européen – européenne (europejski – europejska)

� niektóre przymiotniki zakoƒczone na -et nie podwajajà spó∏g∏oski, lecz pojawia si´
tam akcent (accent grave): 

secret – secr¯te (sekretny – sekretna)
� w przypadku przymiotników zakoƒczonych w rodzaju m´skim na -e, w rodzaju

˝eƒskim nie zmieniajà one formy: 
facile – facile (∏atwy – ∏atwa)

Najwa˝niejsze przymiotniki posiadajàce nieregularny rodzaj ˝eƒski to:
beau – belle pi´kny – pi´kna
blanc – blanche bia∏y – bia∏a
frais – fraîche Êwie˝y – Êwie˝a

Uwaga! Takie przymiotniki jak: beau, nouveau, vieux, fou, mou majà trzy formy. JeÊli
wyst´pujà one z rzeczownikami rodzaju m´skiego rozpoczynajàcymi si´ od samog∏oski,
przybierajà nast´pujàcà form´:

un bel enfant, a nie: beau  (pi´kne dziecko)
un nouvel appartement, a nie: nouveau (nowe mieszkanie)
un vieil ami, a nie: vieux (stary przyjaciel)
un fol amour, a nie: fou (szalona mi∏oÊç)
un mol oreiller, a nie: mou (mi´kka poduszka)

� Liczba mnoga przymiotników
Liczb´ mnogà przymiotników tworzymy:

� przez dodanie koƒcówki -s:
élégant – élégants (elegancki – eleganccy)
fatigué – fatigués (zm´czony – zm´czeni)

� w przypadku przymiotników zakoƒczonych na -eau dodajemy -x:
beau – beaux (pi´kny – pi´kni)

� koƒcówka -al, zmienia si´ na -aux: 
tropical – tropicaux (tropikalny – tropikalni)

� przymiotniki zakoƒczone na -x, -s, -z nie zmieniajà formy w liczbie mnogiej:
jaloux – jaloux (zazdrosny – zazdroÊni)

� niektóre przymiotniki tworzà liczb´ mnogà w sposób nieregularny, na przyk∏ad -al,
przybierajà koƒcówk´ -als:

fatal – fatals (fatalny – fatalni)

long – longue d∏ugi – d∏uga
nouveau – nouvelle nowy – nowa
vieux – vieille stary – stara
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